SET YOUR LIFE ROAD UPPURE!

IE ROAD UPRICHT

建 行 尊 师 重 教

联 合 会

编

SET YOUR LIFE ROAD UPRIGHT

SET YOUR LIFE ROAD UPRICHT

# 把人生之路竖起来

湖北建行尊师重教联合会编 武汉出版社

### (鄂)新登字 08 号

## 书 名:把人生之路竖起来

著作责任:湖北建行尊师重教联合会

责任编辑:劳 牛 古 欣

封面设计:张贵华

前言翻译:黄 爽

出 版:武汉出版社

社 址:武汉市江岸区北京路 20号 邮 编:430014

电话:(027)82842176 82839623

印 刷:湖北日报社印刷厂 经 销:新华书店

开 本:850×1168mm 1/32

印 张:7.625 字 数:190千字

版 次:1999年12月第1版 1999年12月第1次印刷

印 数:0001-4130册

ISBN 7 - 5430 - 2055 - 6/D · 195

定 价:10.00元

版权所有・翻印必究

如有质量问题,由承印厂负责调换。

谨以此书献给倾爱心于 教育事业的中国建设银行湖 北省分行一万八千名干部职 工和他们的家属 我们都是教育的受益者,都有责任回 报教育。

---联合会宗旨

致天下之治者在人才,成天下之才者 在教化,教化之所在者在学校。

——宋·胡瑗《松滋县学记》

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook

## 目 录

序	
国家兴亡 人才为基	杨叔子(9)
奖教助学赞	··王义道(11)
学习湖北建行 共建希望工程	
关心教育 支持教育叶取源	陶徳坤(15)
第一部分 心语篇	
把人生之路竖起来	·姚 俊(19)
怀念母亲	
午后阳光	
成长日记	
照亮求学路的	
真情满人间	
漫漫求学路	
与爱同行	
人间有爱	
路	
谁言寸草心 报得三春晖	
爱与我相随	
漫漫长路	• ,
我生命中的爱	
爱心永驻	
竞选轶事	熊 强(62)
春风暖心房	
走过的路	
路在脚下延伸	赵皓琼(68)

不幸与幸运		顾金件	5(71)
第二部分	回声篇		
身为银行不忘	5为国培育栋梁		
	· 尊师重教成风李永长 任卫东		
我被这条新闻	羽打动了	李济区	1(80)
大家都来支持	<b>持教育任卫东</b>	周甲科	ŧ(81)
湖北建行尊师	币重教有实招	周辉东	(83)
	F重教之风更浓 ······		
	女扶贫助困龚达发	罗着	ŧ(86)
建行湖北分行	471 22001	周辉东	, ,
	5辩证		
建行湖北省分	计行支教谱新篇张真弼	周辉东	(92)
建行重教美名	名扬 感动通口正吉郎		
五万日元表心	念意 化作春泥育栋梁	喻诗舞	1(94)
尊师重教再谱	舒篇	甲禄	է(95)
	金在交大设立		
	大设"尊师重教"基金		
湖北建行为武	汉大学研究生颁奖	王玉华	(98)
中央人民广播	电台《午间半小时》节目关于我行开		
	报道佛成励		
	······		
	牌大学何小平 月		
	心		
每周评稿		(	(117)
荆楚尊师重教	又谱新曲程瑞华 丁	r —(	(119)
寻找"洪法生	3	E 剑(	(121)
五七十四		5 + :A /	(122)

取消行庆演出 捐款 10 万兴	.教	…澎	潮(125)
湖北建行职工捐款设基金 …	•••••	····吴苾	变(126)
乐作春泥育桃李	强兴华	刘	冰(127)
湖北建行的"希望工程"	•••••••••••	…曾国	华(131)
附录			

中国建设银行湖北省分行开展尊师重教活动至今已有 10 多年历史。10 多年来,全行 18000 多名干部职工累计为尊师重教活动个人捐款逾 1000 万元,资助、表彰、奖励了 4700 多名优秀中小学校长、教师、研究生导师、大中小学生、研究生。

#### 一、救助失学儿童重返校园

一是建立"希望工程小学"。为帮助革命老区因贫困而失学的 孩子重返校园, 1992年7月, 我们在大悟县宣化店陈河村建立了 一所"湖北省建设银行希望工程小学"。几年来全行累计为该校捐 资捐物 29 万元。1994 年我们取消行庆 40 周年活动. 将原定用于 行庆纪念活动的 10 万元经费捐给学校加强建设。除此之外、我们 帮助该校新建 2 栋面积达 1000 平方米的教学楼, 1 个 400 平方米 的水泥篮球场、1口深水井及一大批课桌椅教学文娱设施,学校教 学条件显著改善。对该校教学管理、教学质量我们也给予了极大 关注, 每年两次派专人到学校看望师生、了解情况, 对优秀教师和 考试成绩居本班前3名的学生给予精神和物质奖励。选送3名骨 干教师到湖北教育学院进修。动员省分行机关干部职工在校学习 的子女与该校学生开展"手拉手"学习竞赛、互帮互学活动,有力 地促进了学校教学质量的提高。该"希望工程小学"建立以来,已 救助 30 余名失学儿童重返校园、资助了 413 名贫困学生享受九 年制义务教育:该校学生由 1992 年 7 月前的 223 名增加到目前的 近 400 名, 该村适龄儿童入学率达 100%。1993 年该校被区县评

为达标学校;自 1993 年起,在全镇 20 几所小学中统考成绩逐年上升,1995 年已名列全镇第 2 名。

二是开展"一助一"活动。为更广泛地救助贫困地区失学儿童,从1995年初起我们在全行系统开展了"一助一"活动,即每个职工每年捐款300元资助1名贫困地区失学小学生重返校园直到完成九年制义务教育。目前全省建行共有3414名干部职工"一助一"对口扶持了全省28个贫困县的3000多名贫困失学儿童重返校园。为将"一助一"活动落到实处并长期坚持下去,我们制定下发了"一助一"活动管理办法,对资助范围、资金管理、组织领导等作了具体规定,其中省分行处室对资助地区分片包干,一个处室集中资助一个县的一所学校;每年各处室派专人看望慰问受资助学生,了解他们的学习、生活和家庭情况,为被资助学生建立学习档案,对思想品德好、学习进步快的学生奖励一支笔、一个文具盒、一本字典、一个书包、一件新衣服等,从细微之处关心受资助学生德智体全面发展。

二、成立中国建设银行湖北省分行尊师重教基金会,奖励优秀中小学校长、教师和学生

为倡导尊师重教良好的社会风尚,1993年8月,在全省建行干部职工捐款200多万元的基础上,我们成立了中国建设银行湖北省分行尊师重教基金会,各地市州分行成立了基金会分会。基金会成立后,每年我们均表彰奖励一批省教委评选推荐的全省优秀中小学校长、教师和中小学生,至今已表彰奖励了700多人。被表彰奖励的老师中,有的是全国教育系统劳模,有的在教学工作中取得突出成绩,有的为维护学校和学生的利益而与歹徒英勇搏斗。被表彰的学生中,有的是三好学生或优秀学生干部,有的是国际奥林匹克学科竞赛奖牌得主。我们开展的这项工作得到了有关部门的大力支持,省人事厅、省教委规定,对获建行尊师重教奖的优秀校长、教师在晋职晋级、评定先进方面优先考虑。

三、成立中国建设银行湖北省分行尊师重教联合会,资助贫困大学生完成大学学业。1995年以后,全省建行干部职工先后数次继续捐款,同时将基金会发展为"中国建设银行湖北省分行尊师重教联合会"。联合会成立后,从1995年起,每年资助40名当年考取大学且家庭贫困的学生完成大学本科学业。对被资助本科生,每年向每人提供3000元,共资助4年(个别学生为5年)。到1998年已资助了178名学生,分布在北京大学、清华大学等全国40所大学。对这些同学我们定期与学校和学生本人联系,同时利用出差等机会专程看望,了解其学习生活情况,配合学校促其成长为对国家有贡献的人才。

四、支持培养研究生高层次人才。为支持国家培养高层次人才,1996年,全行干部职工再次捐款,我们在北京大学、清华大学、复旦大学、上海交通大学、南京大学、武汉大学、华中理工大学7所全国重点大学设立研究生教育基金,每年提供42万元,用于奖励优秀研究生、优秀研究生导师、资助优秀研究生教材出版。研究生教育基金奖励资助的研究生已达279人,研究生导师126人,教材29本。

五、提供金融服务,多方支持教育。在动员全行干部职工个人 捐款开展上述尊师重教活动的同时,我们还发挥建行行业优势、 提供金融服务支持教育。在政策允许范围内以优惠条件向全省大 中小学校发放贷款近亿元,支持学校更新校舍、添置设备改善教 学条件。同时无偿地为学校提供预算、工程管理、审价等方面的优 质服务。

《把人生之路竖起来》一书,将通过被资助同学的征文、来信、 尊师重教联合会的有关资料,全面反映 18000 多名湖北建行干部 职工 10 多年来为尊师重教活动所奉献的真情、爱心。

#### Preface

The activity of Respect Teachers and Value Education has had a history of more than 10 years in China Construction Bank, Hubei Branch. Over the past10 years, the staff members of CCB Hubei has donated over RMB 10 million to the activity. Altogether, 4700 outstanding headmasters, teachers, graduate tutors, graduates, undergraduates and middle school students has been sponsored or awarded by the activity.

#### I. Help little children continue their schooling.

Firstly. "Hope Project Primary School" was established. To help the children to continue their schooling in the poverty stricken Revolution tradititon area, we built a "CCB Hubei Hope Project Primary School" in Chenhe village, Xuanhuadian, Dawu county in July 1992. For years, CCB Hubei staff has donated to the school RMB 290 thousand worth of money and material. In 1994, we revoked the celebration of the 40th anniversavy of CCB Hubei, and donated the fund for celebration to the school Besides, we helped the school build 2 teaching buildings, each of which had an area 1000 square meters; a cement basketball court of 400 square meters, a deep well and large quantity of desk sand chairs as well as other teaching and entertainment facilities. The overall teaching condition was materially improved. We have also paid great attention to theteaching administration and teaching quality of the school. Every two years, we sent mission to the school to visit teachers and students and to convey material and spiritual awards to outstanding teachers as well as the first 3 students in every class, We even sent 3 teachers to Hubei Education Institute for higher education. The "Hand in Hand" activity between

the students and the children of staff members substantially improved the upgrading of teaching quality. Since the establishment of "Hope Project Primary School", we have helped over 30 children continue their schooling, sponsored 413 poor student to enjoy 9-year-oligatory education; the number of students of the school has increased from 223 in July 1992 to 400; the schooling rate of children of the age amounts to 100%. In 1993, the school is elected as the Up to Standard School by the county. Since 1993, the record of uniform examination of the school has been going up among the over 20 primary schools in the whole town. In 1995, it already ranked 2nd.

Secondly, "One Aid One" activity is advocated. In order to aid the students in poverty stricken area more extensively, we have advocated "One Aid One" activity in CCB Hubei system since 1995. In the activity, every staff member of CCB Hubei donated RMB 300 every year for one student in poverty stricken area until that student completed 9-year-obligatory education. So far, the 3414 staff members of CCB Hubei have supported over 3000 students in 28 poverty stricken counties. To persist in the activity, we drew up the administrative regulation of "One Aid One" activity, an set specific regulation on the sponsoring scope, fund management and organizational structure. Each division of Provincial Branch was in charge of one school; every year, division sent representative to visit students and inquire about their study and living status. Archive has been erected for each student. Sometimes, we awarded a pen, a dictionary, a pencil-box or a new coat to the students of remarkable morality or fast progress and thus attended the all-yound development of students from daily details.

II. Establish CCBHubei Respect Teachers and Value Education Fund; award outstanding headmasters, teachers and students

So as to advocate the social atmosphere of respecting teacher and valuing education in August 1993, we established the CCB HuBei respect Teachers and Value Education Fund on the base of RMB 2 million donation from the staff of CCB Hubei. Branch of the fund was also erected in CCB branches. Since then, we commend and award certain number of headmasters, teachers and students recommended by the Provincial Education Commission. So far over 700 have been awarded. Among the awarded teachers, there were Labour Models of national education system, people of superior performance in the work and someone who fought bravely with the scoundrels for the interest of school and students. Among the awarded students, there were all-round students, outstanding student cadres and winners of international Olympic medals. We have won great support from the relevant authorities for this activity. Provincial Personnel Bureau and the Provincial Education Commission has regulated that the teachers awarded by CCB Hubei Respect Teachers and Value Education Fund will have priority consideration in case of promotion and honor evaluation.

III. establish CCB Hubei Respect Teachers and value Education Federation to support poor college students to complete their education.

In 1995, CCB Hubei Respect Teachers and Value Education Fund developed into CCB Hubei Respect Theachers and Value Education Federation on the base of several donation from the staff. Since 1995, each year, we have supported 40 poor entering students to complete their university education. For graduates, we provided them with RMR 3000 each year for 4years (some students for 5 years) . 178 students had received our support by 1998, they are studying at 40 renowned universities such as beijing university and Tsinghua University. We has been contacting the university and these students perioolical-

ly. Meanwhile, we has been visiting them during our business trips to cooperate with the university in the effort of making them useful social members to the country.

IV. Support in educating graduates.

In order to educate people of high quality, the whole staff donated in 1996 for the second time to erect Graduate Educational Fund in 7 key universities nation wide, including Beijing University, Tsinghua University, Fudan University, Shanghai Communication University,

Nanjing University, Wuhan University and Central China Science and Technology University. We supplied the fund with RMB 400, 000 for the awarding of outstanding graduate students, graduate tutors and for the sponsoring of the publishing of excellent text books. So far, the Fund has awarded and sponsored 279 graduate students, 126graduate tutors and 29 text books.

V. Provide financial service to make all-round support to the education

Apart from advocating the above mentioned activities by mobilizing the unanimous donation by the whole staff, we provide financial service to support education. We have made about RMN 100 million loan to the middle and primary schools in the province with preforential conditions as long as policy permits. These leans have been used for the renewal of school buildings, the acquisition of facilities and the improvement of teaching conditions. Besides, we have also provided the school with quality service on budgeting, project management and price evaluation.

Collecting the articles, letters from the sponsored strdents and the relevant documents from CCB HuBei Respect Teachers and Value Education Federation, we write the book "Keep Your Life Road Upright"

to make an comprehensive expression of the devotion and affection of more than 18 thousand CCB Hubei staff over the past 10 years.

## 国家兴亡 人才为基

#### 杨叔子

在知识经济已见端倪的时代,人们更应认识到邓小平同志的远见卓识:我国"四化"的关键是科技现代化,而科技现代化的基础是教育。是的,这个时代,正呼唤着知识的创新,呼唤着对能创新知识人才的培养。百年大计,教育为本,国家兴亡,人才为基。这是历史的结论,这是今天的事实。谁看不到这点,谁不承认这点,谁就必定失败。

中华民族素有重视教育的优秀传统,中国素有重视人才的美德。湖北建行尊师重教联合会继承与弘扬了这一传统与美德,在湖北建行18000名干部职工十余年不懈支持下,为发展教育,培养人才,作出了卓越的贡献。物质资源可以消耗,可以枯竭,而教育的影响、人才的作用、文化的熏陶,却恰恰相反,随着岁月的推移而产生越来越大的力量。中华民族是世界上唯一的一个历史既未消亡也未中断过的古老民族;中国是世界上唯一的一个历史既未消亡也未中断过的古老国家。这不能不同我们民族、我们国家重视教育、重视人才、重视文化的传统有着极为密切的关系。

"择其善者而从之"。湖北建行为我们树立了一个范例,我们都应该如同他们一样,关心、支持和帮助教育的发展与人才的培养。"众人一条心,黄土变成金。"这是真理。何况,目前科技急速发展,国家竞争日益激烈,人才的培养与争夺是核心所在。我们应有这种时代与历史的紧迫感,要只争朝夕,把我们的教育事业办好。历史已一再证明:有什么困难,有什么险阻,能阻挡我们国家、

9